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Slovo starosty….
Vážení spoluobčané,
vítám Vás u jarního vydání našich 
Kobeřických novin. Události, které se 
udály ve světě, a které jsme si do 
těchto chvil asi neuměli představit, 
ov l i vn i ly  a  ov l i vn í  ce lou  naš i 
společnost, a to i u nás v Kobeřicích. 
I naše obec poskytla k dispozici 
Kra jskému centru  pro  pomoc 
uprchlíkům (KACPU) prostory pro 
nouzové ubytování uprchlíků z 
Ukra j iny,  a  to  v  p o dkrovních 
prostorách v budově TJ  Sokol 
(klubovna šachistů a místnost pro 
ro z h o d č í ) .  Ty  b y l y  d ro b n ý m i 
stavebními pracemi upraveny tak, 
aby v nich mohla přebývat jedna 
rodina. Poděkovat za vstřícnost tak 
musíme i TJ Sokol Kobeřice, který 
tyto prostory sám nabídl k dispozici. 
Dalším spolkem, který nabídl své 
prostory byli také hasiči. V prostorách 
staré pošty,  kde vznikne nová 

klubovna hasičů, nyní probíhá 
rekonstrukce a vzhledem k aktuální 
situaci zde došlo ke změně dispozice 
tak, aby prostory poté mohly sloužit i 
pro nouzové ubytování (byly přidány 
2 sprchy a prostory pro pračku k nově 
budovaným sociálním zařízením). 

Výše popsané se týká nouzového 
u b y t o v á n í  d l o u h o d o b ě j š í h o 
charakteru „rodinného typu“. Pro 
dočasné nouzové přístřeší (ubytování 
v  t ě l o c v i č n á c h  a p o d . )  m á m e 
vyčleněny prostory v sále Hasičského 
domu. V případě většího přílivu 
uprchlíků do naší obce bychom toto 
museli řešit právě takto, protože 
(stará) tělocvična naší školy, která je k 
tomu primárně určená je v souvislosti 
s výstavbou nové Sportovní haly – 
tělocvičny rovněž částečně stavebně 
upravovaná a není do ní zajištěn 
samostatný přístup. Věřme tedy, že 
stávající kapacity i s kapacitami vás 
občanů naší obce budou dostatečné. 
K dnešnímu dni máme v Kobeřicích 
nahlášeny 2 rodiny (maminky s 
dětmi) z Ukrajiny, které zde dočasně 
bydlí. Prosím buďme k nim solidární a 
vstřícní. Mají za sebou hodně těžké 
chvíle a události, které by na vlastní 
kůži nechtěl zažít nikdo z nás. 
Předem Vám za ně děkuji.
V únoru a březnu byly ukončeny 
stavební práce na Spolkovém domě 
(bývalý Obecní úřad na ul. Slezské). 
Nyní se tento objekt dovybavuje 
nábytkem tak, aby se v nejbližších 
dnech mohl zpřístupnit jak spolkům, 
tak i agentuře DOMA, která zde bude 
provozovat denní stacionář pro 15 
osob.  Stavbu realizovala �rma 
ELMIDA s. r. o. Celkové náklady na 
tuto stavbu činili 20,07 mil. Kč vč. 
DPH, nábytek a vybavení interiéru 
1,63 mil. Kč vč. DPH. Dotace 

Rekonstrukce „staré pošty“

Ubytování TJ Sokol
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n a tuto stavbu a její provoz by 
měly být (dle vydaných RoPD) 7,38 
mil. Kč z IROP, 2,2 mil Kč ze SFŽP, 0,4 
mil Kč ze SZIF (MAS Hlučínsko), 
celkem tedy dotační podpora 9,98 
mil. Kč.
Dokončením této stavby dojde v 
K o b e ř i c í c h  n e j e n  k  n a v ý š e n í 
komfortu v sociálních službách, ale 
t a ké  ke  z m ě n á m  v  s í d l e c h  a 
klubovnách spolků. Ve Spolkovém 
domě najdou své zázemí Klub 
seniorů, Slezský svaz invalidů a také 
Čtyřlístek z. s. Po instalaci vnitřního 
vybavení bude ještě před předáním 
prostor do provozu konán Den 
otevřených dveří, kdy se budou 
všichni naši občané přijít podívat do 
nových prostor tohoto objektu. Již 
teď Vás zvu.

V současné době probíhá výstavba 
Sportovní haly – tělocvičny. Výstavba 
probíhá dle harmonogramu, ale i zde 
se j iž stavební �rma potýká s 
problémy charakterizujícími tuto 
d o b u .  I n � a c e ,  z d r a ž o v á n í  a 
nedostatek materiálů jinak běžně 
přístupných se projevuje i u nás a 
zřejmě se nevyhneme nutnosti toto 
nějakým způsobem řešit. Cílem však 
vždy bude tuto stavbu dostavět v 
řádné kvalitě a co nejdříve ji „uvést do 
života“. Tato stavba a zisk případné 
dotace na ni nám přímo ovlivňuje i 
další investice v obci, zejména 
poslední velkou etapu výstavby nové 
kanalizace v obci, a to v lokalitách 
Chaloupky, Vrbová, Osmilány. Tato 
�nančně náročná akce je stavebně 
p o v o l e n a ,  a  n a c h y s t a n á . 
Předpokládané náklady na ni jsou 
však ve výši cca 95 mil. Kč. V případě 
zisku dotace bychom měli pokrytých 
cca 50 % z těchto nákladů. Dalších cca 
42,5 mil. Kč bychom však museli 
pokrýt z vlastních zdrojů, a to by bez 
dalšího úvěru nešlo. Obec Kobeřice 
nyní splácí úvěr z r. 2018, kdy k 
dnešnímu dni zbývá splatit cca 18,6 
mil. Kč (při úrokové sazbě 1,42 % p. 
a.). Čerpat další úvěr ve výši cca 43 mil. 
Kč a za zcela jiných �nančních 
podmínek, ale i zcela jiné světové 
geopolitické situace je příliš velkým 

riskem i  pro naši  obec.  Proto 
zastupitelé obce realizaci dostavby 
kanalizace zatím odložili s tím, že 
počkáme na zisk případné dotace na 
tělocvičnu, která by mohla tuto 
potřebu �nancí vyřešit.

Nezávisle na tom, se připravuje 
p ro j e k to v á  d o k u m e n ta c e  p ro 
výstavbu RD v lokalitě Mírová II. Lidé 
se mě často ptají, kdy to bude. Časový 
předpoklad je takový, že by to mohlo 
být povoleno v letošním roce a v 
příštím by se mohla začít stavět 
technická infrastruktura (sítě a 
komunikace).
Na jaře a v létě chystáme kulturní 
akce menší – pálení čarodějnic, 
stavění máje, ale i větší – odpust, Den 
obce. Tak snad nám to vše vyjde a 
budeme se navzájem moci sejít. 
Přeji vám krásné jarní dny v klidu, 
pohodě, ve zdraví a v míru.

Ing. Lukáš Kubný, 
starosta obce 

Zprávy z obce
Spolkový dům

Výstavba Sportovní haly

Odpadové hospodářství 
Jak jste již byli informováni, vstoupila 
v platnost nová odpadová legislativa, 
která výrazně mění podmínky pro 
účtování poplatků a stanovuje obcím 
limity v oblasti třídění odpadů. V roce 
2021 ještě mohly obce vybírat 
poplatky a vést odpadový systém ve 
starém režimu. 
Od roku 2022 se však musíme držet 

nového zákona. Ten neumožňuje 
mimo jiné stanovovat rozdílné ceny 
plateb za odpad od trvale a netrvale 
žijících. Od roku 2022 bylo nutné 
obnovit poplatky osob hlášených k 
trvalému pobytu v obci Kobeřice. 
S ohledem na dlouhodobější výhled 
pokračujícího růstu cen za odvoz 
s m ě s n é h o  o d p a d u  j e 
pravděpodobné, že obec v budoucích 

letech přejde na jiný systém plateb za 
odpad,  který  bude jednot l ivé 
domácnosti motivovat k menší 
produkci a intenzivnějšímu třídění 
odpadu. Budeme se tomuto systému 
intenzivně věnovat.
Žádáme všechny občany, aby i nadále 
třídili odpad a využívali možnosti 
odevzdávat odpad na sběrném dvoře. 

Martina Harazimová 
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Čištění koryta potoka Bílá 
voda 
Během týdne byly zahájeny práce na 
vyčištění potoka „Bílá voda“ v obci, a 
to zejména od nánosu a usazenin 
naplaveného bahna a travin. Pokud 
chceme předejít záplavám či většímu 
vylití vody z koryta potoka, je 
důležité čas od času dno potoka od 
naplavenin vyčistit. Práce probíhají 
za pomocí těžké techniky, která celý 
proces usnadní a urychlí. 

Nové posezení v okolí obce
V rámci projektu realizovaného 
Sdružením obcí Hlučínska bylo 
dovybaveno okolí Kobeřic dalšími 
lavičkami. Odpočinout si a vychutnat 
si krásy přírody naší okolní krajiny 
můžete při cestě na Padělky, u 
kapličky sv. Antonína nebo na trase 
Střední dvůr – Albertovec. 
          
kn

Konečné výsledky Tříkrálové sbírky 2022

Aktuální dění v naši obci můžete sledovat nejen na webových stránkách, 

ale také na FB – Obec Kobeřice
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  KULTURA

V Kobeřicích jsme opět 
přivítali divadelní soubor 
ze Štěpánkovic
Kultura se opět pomalu vrací mezi 
nás. Po dvouleté pauze se opět zaplnil 
sál  Obecního domu Kobeřice. 
Pozvání totiž přijal Štěpánkovický 

ochotnický spolek, který si připravil 
divadelní hru s názvem Miláčku 
vydrž. 
Komedie se odehrává v elegantním 
obchodě s kožešinami, kde zápletky 
dosahují bodu varu a každý dostane, 
c o  m u  p a t ř í .  S p o l u m a j i t e l é 
exkluzivního kožešnického salónu 

p ro ž í v a j í  ko l o s á l n í  t ra p n o s t i 
s dámami všeho druhu, případně s 
jejich žárlivými milenci a manžely.  
Štěpánkovický ochotnický spolek 
opět ukázal své nadšení pro hru a 
p ro fe s i o n á l n í  p ř í s t u p ,  k t e r ý 
nadchnul přítomné diváky.

kn

Marián Pospěcha publikum rozesmál i 
přiměl k zamyšlení
V polovině března vystoupil před zcela zaplněným sálem 
známý katolický kněz a moderátor televize Noe otec 
Marián Pospěcha. Ten přijal pozvání obecní knihovny, 
která akci pořádala. Jeho návštěva byla pro přítomné 
návštěvníky velkou vzpruhou i povzbuzením v dnešní 
době. Dokázal poutavě vyprávět zážitky ze svého 
soukromého i kněžského života, protkané duchovními 
myšlenkami.
Jedním z témat rozhovoru bylo působení v pořadech 
televize Noe i veřejnoprávní televizi. Zavzpomínal na své 
začátky a prozradil plány do budoucna. Nezapomněl 
zdůraznit, co je důležité v životě křesťana a jak moc je 
zapotřebí mít srdce otevřené pro své nejbližší. 
Poznamenal, že bychom měli více naslouchat druhým a 
méně prosazovat sami sebe. Prozradil, jak vznikala jeho 
celoživotní přátelství například s otcem Danielem 
Víchou, kterého návštěvníci mohli znát z dřívějších 

přednášek v knihovně, nebo zpěvačkou Evou Pilarovou. 
Během celé besedy sršel humorem i laskavostí a ochotně 
odpovídal na všechny otázky, které mu napsali 
návštěvníci besedy.  Na závěr se vyfotil s těmi, kteří o to 
projevili zájem. 
Zvláštní poděkování patřilo panu Erichu Hanzlíkovi, 
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který přišel s nápadem pozvat otce Mariána do Kobeřic. 
Obdržel jeho podpis do své bohaté sbírky známých 
osobností. Během besedy vystoupila kobeřická střední 
schola a svým zpěvem příjemně podtrhla celý večer. Na 
závěr vyzvala otce Mariána, aby se k nim přidal. Ten ani na 
chvíli nezaváhal a s radostí posílil mužské hlasy.

            
dl

            

Den učitelů na zámku 
v Kravařích
Sdružení obcí Hlučínska každoročně 
oceňuje pedagogy na Hlučínsku. 
L e t o š n í  r o č n í k  s l a v n o s t n í h o 
předávání ocenění se uskutečnil na 
zámku v Kravařích. 
Návrhy na ocenění mohli podat 
pedagogické kolektivy škol, členové 
školské rady, členové zastupitelstva a 
rady obcí a měst nebo ředitelé škol. 

Celkem bylo oceněno 27 pedagogů ve 
2 kategoriích.  9 pedagogů převzalo 
ocenění v I .  kategorii  Výrazná 
pedagogická osobnost roku a 18 
získalo ocenění ve II. kategorii 
Ocenění za dlouholetou tvůrčí 
pedagogickou činnost.
Mezi oceněnými byli i pedagogové z 
naší základní a mateřské školy – Věra 
Matějičná a Jiří Lasák. 

             
kn

             

ZÁKLADNÍ A MATERSKÁ ŠKOLA
První měsíce letošního roku 2022 

nám ztěžovaly naši práci s dětmi 
karanténní opatření, která prolínala 
dění v naší MŠ, ať už to byly nemocné 
děti, chybějící personál, tak další 
nařízení, která byla nutná po celou 
dobu dodržovat pro zdárný chod 
školky. 

Zimními měsíci nás provázely 
pohádky, karnevalové veselí  a 
masopustní radovánky. První jarní 
p a p r s k y  n á s  z a v e d o u  d o 
velikonočních dnů se zdobením 
v a j í č e k  a  d a l š í m i  t r a d i c e m i 
spojenými se svátky jara. 

Náš folklórní soubor „Kobeřánek“ 

s e  z ú č a s t n í  v e l i k o n o č n í h o 
vystoupení na zámku v Kravařích a 
svým zpěvem a tanečky také potěší 
n a š e  m a m i n k y  a  b a b i č k y  v 
Kobeřicích, kde vystoupí ke Dni 
m a te k  v  O b e c n í m  d o m ě  p o d 
vedením p. uč. Bc. Praskové Lasákové 
a p. uč. Bc. Dihlové. 
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V jarních měsících se děti 
budou těšit na krásné výlety s 
poznáváním historie našeho 
regionu – pojedeme do Slezského 
zemského muzea v Opavě a také 
na zámek v Kravařích a do jeho 
blízkého okolí. Děti opět mohou 
po dvouleté pauze způsobené 
covidovou situací  jezdit  do 
plavecké školy do LLC v Opavě. 
Jarní dny nás také zavedou do 
okolní přírody a budeme se těšit 
na nové pěkné zážitky v naší 
školce.

Kolektiv MATEŘSKÉ ŠKOLY 
KOBEŘICE

Maškarní ples 
V úterý, den před Popeleční 

středou, bylo v kobeřických 
školkách veselo. Uskutečnil se 
totiž maškarní ples v maskách. V 
tento den přišly děti převlečené za 
nejrůznější masky, které si doma s 
pomocí rodičů připravily. 

Aby si karnevalový den užily co 
nejvíce a navodily tu správnou 
atmosféru, vyzdobily si ještě pár 
dní předem své třídy a chodby, což 
vytvořilo to správné karnevalové 
prostředí. Pro děti byl připravený 
pestrý program plný her a soutěží. 
Jak  už  to  na  p lesech  bývá , 
n e c h y b ě l a  a n i  d i s ko t é k a  a 
tombola.

KN

Lyžařský kurz 2022
Co jiní berou jako samozřejmost, 

byl pro žáky našich 9. tříd splněný 
sen. Dvouleté čekání na lyžařský kurz 
bylo u konce. 

Ve slunečnou neděli 13. února to 
před školou vypadalo, že není víkend.  
Netrpěliví žáci a jejich rodiče, plné 
krosny, kufry, lyže a vše potřebné se 
kupilo u hlavního vchodu. Naše 
mládež naposledy zamávala svým 
rodičům a s představou týdne 
volnosti a hezkých zážitků jsme 
vyrazili směr Praděd. Ten nám hned 
u k á z a l  s v o u  v l í d n o u  t v á ř .  U 
rozřazování  do skupin svít i lo 
sluníčko a po chvíli se všichni na 
svahu potili, aby předvedli co nejlepší 
výkon. Žáci byli rozděleni do 4 
skupiny podle úrovně lyžování. 
Odpoledne jsme naložili rolbu tak, že 
každý přidal ruku k dílu a šlo se 
nahoru, kde nás čekala teplá večeře, 
společnost spolužáků a instrukce k 
průběhu týdne. 

Další dny začínaly snídaní formou 
švédských stolů a pak stejný koloběh 

– oblékání, chystání lyží, sjezd na 
svah, dopolední, odpolední lyžování s 
přestávkou na oběd, odpolední klid, 
teplá večeře, večerní program, 
večerka.

N a  s t ř e d u  o d p o l e d n e  b y l a 
naplánovaná vycházka na nedalekou 
turistickou chatu Švýcárnu. Každý si 
zvolil, zda chce vyzkoušet jízdu na 
běžkách nebo jít pěšky.  Na cestu 
zpátky děti jistě nezapomenou, 
neboť si vyzkoušely stoupání v 
trochu extrémnějším větrném 
počasí. Praděd ukázal svou druhou, 
drsnější tvář. 

Ve  č t v r t e k  d o p o l e d n e  n á s 
překvapil silný liják, takže jako 
náhradní program byla domluvena 
prohlídka prostor telekomunikací, 
kde se každý dozvěděl něco nového. 

Volný čas byl naplněn smíchem, 
rozhovory, různými hrami, dokonce 
i virtuální realitou. Deváťáci nám 
ukázali, že jsou správně nazýváni 
mazáci v dobrém slova smyslu. Byli 
prostě skvělí. Z jejich řad se často 
ozývalo: „Lyžák si určitě užíváme víc 
než v sedmičce.“.

N e j v í c  s e  v š i c h n i  t ě š i l i  n a 
závěrečný maškarní ples, během 
kterého nás navštívili Křemílek a 
Vochomůrka, Sněhurka a sedm 
trpaslíků, divoká tanečnice Carmen a 
řada postav ze známých �lmů a 
seriálů.
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Konec dobrý, všechno dobré. Lyžák 
se prostě povedl a věřím, že to pro naše 
deváťáky byl a bude jeden z nejhezčích 
zážitků ze základní školy.

Za kolektiv učitelů 

Hana Nevřelová

OBECNÍ KNIHOVNA

P r o s t ř e d í  k n i h o v n y 
zpestřily obrazy Taťána 
Švanové
Během celého měsíce března si mohli 
návštěvníci knihovny prohlédnout 
výtvarnou tvorbu Taťány Švanové. V 
c e l é m  p ro s t o r u  k n i h o v n y  s e 
nacházely její obrazy či krabičky 
zdobené technikou zvanou dekupáž. 
Na  začátku  výstavy  proběhla 
vernisáž, během které autorka 
obrazů přiblížila své výtvarné 
začátky a vysvětlila jaké techniky 
p ouž i la .  Porad i la  nadšencům 
malování, ať se nebojí začít, vtipně 
popsala to, jak se dá malovat v 
obývacím pokoji a kolik radostí 
vlastní tvorba přináší.

P ř i p ra v i l a  ta ké  d v a  v ý t v a r n é 
workshopy v prostoru knihovny jak 
pro dospělé, tak i pro děti. Obě dílny 
byly s jarní tématikou, dospělí se učili 
j iž  zmíněnou dekupáž,  neboli 

ubrouskovou techniku, která se dá 
použít na řadu materiálů. Děti 
vytvářely jarní věnec na vstupní 
dveře.

D o  k n i h o v n y  z a v í t a l 
ilustrátor Adolf Dudek
Adolf Dudek je velmi známý český 
malíř, který ilustroval řadu dětských 
knih a časopisů, jako jsou například 
Sluníčko nebo Mateřídouška. Pořádá 
besedy a přednášky pro děti i 
dospělé, několikrát zavítal také do 
domova důchodců. 
V  k n i h o v n ě  h o 
p ř i v í t a l i  ž á c i 
devátých tříd, které 
v t i p n o u  a  v e l m i 
záživnou formou učil 
k r e s l i t  č i  z í s k a t 
i n f o r m a c e  o 
výtvarném umění. 
Žáci se dověděli, jaké 
byly jeho začátky, 
kde se učil malovat a 

že se mu jeho láska ke kresbě stala 
celoživotním povoláním. Žáci si 
společně s malířem vyzkoušeli 
nakreslit krajinu nebo postavu. 
Zjisti l i  řadu geometrických či 
matematických zajímavostí o svém 
těle,  které si  taky sami ihned 
vyzkoušeli. Během povídání byli 
někteří žáci vtaženi do besedy a 
dokázali společně s Adolfem Dudkem 
pobavit celou třídu. Na závěr dostali 
pochvalu za skvělé znalosti  a 
postřehy. dl
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Pozvánka na přednášku 
Svěží a pohodový úvod do výchovy dětí, dozvíte se 

odborné, přitom však jednoduché a srozumitelné návody 
a postupy, jak vytvořit doma nebo ve školce dobrou 
atmosféru, jak zabránit přehlcení dětí i sama sebe... proč 
někteří rodiče s dětmi zbytečně bojují a jsou z výchovy 
unavení a otrávení, proč se v některých třídách nedá 
vydržet a proč je tolik učitelů vyčerpaných, budeme 
mluvit o starých a jednoduchých principech, které 
budete moci použít jak v osobním životě, tak v 
každodenní práci s dětmi doma i ve školce nebo ve škole.

Plánované akce v  Obecní knihovně Kobeřice

Recitál skupiny Laurecie
 22. dubna v 18.00 hodin

zpěv: Mar�na Papeschová
kytara: Robert Čemera

Beseda a malování pro seniory s Adolfem Dudkem,
 známým ilustrátorem dětských knih a časopisů

13. května v 10.00 hodin 

FARNOST

Týden manželství
Dobré manželství  by chtěl prožívat 
každý.  Dobré manželství ale není 
samozřejmost.
To si uvědomují i  organizátoři 
Národního týdne manželství, který se 
pořádá od roku 1996 ve Velké Británii, 
odkud se akce rozšířila do dalších 
mnoha zemí světa. Od roku 2007 se 
akce pořádá i v ČR.  Týden manželství 
se koná každý rok v týdnu kolem 
svátku sv. Valentýna (14. 2.).  Národní 
týden manželství je příležitostí a 
výzvou pro všechny páry zaměřit se 
na svůj vztah a investovat do něj...  
P r o t o ž e  ž á d n ý   d o b r ý  v z t a h  
nefunguje "samospádem" a každá  
investice do vztahu se vrací i s 
"úrokem".
Moto letošního ročníku Národního 
týdne manželství bylo „Ztráty a 

nálezy“ a v  tomto duchu se nesla také 
slavnostní mše svatá, během které si 
všechny přítomné páry obnovily 
manželský slib. Na začátku mše svaté 
otec Marek Pawlica přivítal všechny 
v ě ř í c í  a  p o d ě k o v a l  H e l e n ě 
Krautwurstové za znovuobnovení 
této tradice,  kterou velmi rád 
podpořil. Letos se totiž uskutečnil již 

5 .  r o č n í k  t é t o  a k c e .  V k u s n ě 
vyzdobený oltář, pěvecký doprovod 
kobeřické scholy a promluva na téma 
manželství, to vše ještě více podtrhlo 
důležitost a hlavní poslání manželství 
a rodiny v  dnešní nelehké době. 
Přítomní si mohli uvědomit, jakým 
velkým darem je vzájemné soužití a 
podpora toho druhého, obzvláště v  
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nelehkých životních situacích. Po 
obnově manželského slibu dostal 
každý pár symbolický perníkový klíč 
a jarní kytičku. Ty, které na konci mše 
zbyly rozdaly děti svým babičkám.
V  rámci týdne manželství připravili 
o rg a n i z á to ř i  v e  s p o l u p rá c i  s  
Občanským sdružením Čtyřlístek z.s. 

stezku v  okolí obce zaměřenou na 
vzájemné vztahy partnerů. Na trase 
byly připravené úkoly pro manžele, 
páry, ale i pro děti, a to s  odměnou na 
jejím konci. 

AGENTURA DOMA

Taxi pro seniory Kobeřice
Taxi pro seniory Kobeřice je určeno 
osobám s  trvalým pobytem v  obci 
Kobeřice, které jsou starší 65 let 
anebo jsou držiteli průkazu TP, ZTP a 
ZTP/P. Přeprava je zajišťována 
osobním automobilem a je potřeba, 
a b y  o s o b a  b y l a  s c h o p n a 
samostatného nástupu a výstupu z  
vozidla, příp. s  pomocí řidiče nebo 
svého doprovodu (např. osoby s  
různými typy holí). 
Na úhradě této služby se z  50 % 
podílí obec Kobeřice a zajištuje ji 
DomA – domácí asistence, z.s. Obec 
t a k t o  n a b í z í  s v ý m  o b č a n ů m 
dostupnou dopravu k  lékařům, na 
úřady a jiné potřebné instituce. Cena 
za tuto službu vychází z  platného 
ceníku, který je k  dispozici na 
www.domakoberice.cz nebo na 
vyžádání na tomto telefonním čísle: 
606  168  192.
Senior taxi je v  provozu v  pracovní 
dny od 6.30 – 14.30 hodin a jeho 
využití je potřeba objednat alespoň 
dva dny předem. 

D e n n í  s t a c i o n á ř 
Kobeřice
Jak jsme již avizovali v  minulém čísle, 
mělo by v  polovině letošního roku 
dojít ve spolupráci s  obcí Kobeřice k  
otevření nové sociální služby pro 
občany naší  obce a také další 
potřebné osoby z  Hlučínska. Bude se 

jednat o denní stacionář Kobeřice. 
Tato služba se bude poskytovat v 
nově zrekonstruovaných prostorách 
budovy bývalého obecního úřadu na 
adrese Slezská 195/53, Kobeřice. 
Budova je opatřena výtahem a její 
prostory jsou stavebně přizpůsobeny 
pro pohyb invalidních osob.
Jak již z  názvu vyplývá, bude se 
s lužba  p oskytovat  denně o d 
pondělí do pátku v  čase od 7.00 do 
16.00 hodin. O víkendech a ve státem 
uznané svátky se služba neposkytuje. 
Zájemcem o tuto službu se může stát 
každý, kdo:
- splňuje věkovou hranici pro 
podání žádosti o službu a tou je věk 
od 18–90 let;
- má trvalý pobyt v  obci 
Kobeřice nebo ve spádové oblasti 
Hlučínska,
- patří do cílové skupiny: 
senioři (osoby nad 65 let věku), 
- o s o b y  s  m e n t á l n í m 
postižením (zde počítáme i  s 
osobami s poruchami autistického 
spektra),
- o s o b y  s  f y z i c k ý m 
postižením,
- osoby s kombinovaným 
postižením,
- o s o b y  s e  z d r a v o t n í m 
postižením.
Uživatel může službu využít jeden 
den v týdnu, dva nebo všechny. Může 

přijít na 2 hodiny, dopoledne, 
odpoledne nebo na celý den. Dle 
skutečně strávené doby ve stacionáři 
se pak bude vypočítávat také úhrada. 

Kapacita stacionáře je nastavena na 
maximálně 9 osob v  seniorském 
věku a 6 osob s  handicapem. 
Samozřejmostí je, že obě cílové 
skupiny budou mít pro svůj pobyt ve 
stacionáři k  dispozici oddělené 
místnosti. Stacionář bude dále 
disponovat kuchyňkou, ve které si 
uživatelé budou moci připravit své 
oblíbené nápoje, vyzkoušet si běžné 
činnosti spojené s  přípravou jídla, 
jeho servírováním, úklidem atd. Celý 
čas pobytu ve stacionáři vychází co 
nejvíce z  individuálních potřeb 
uživatelů, jejich přání, možností a 
aktuální životní situace, ve které se 
n a c h á z e j í .  To m u  s e  r o v n ě ž 
p ř i z p ů s o b u j í  d a l š í  s o c i á l n ě -
aktivizační činnosti, které se ve 
stacionáři nabízejí a o kterých vás 
budeme dále informovat.

U ž i v a t e l ů m  b u d e m e  ro v n ě ž 
p r o s t ř e d n i c t v í m  m í s t n í h o 
dodavatele zajišťován oběd. Při 
celodenním pobytu je vhodné mít s 
sebou svačinku. 

P ro  s v o z  u ž i v a te l ů  m á m e  k 
dispozici také Ford Transit s 
vestavěnou plošinou pro převoz 
imobilních osob. Tato služba bude 
zpoplatněna, o částce budete včas 
informováni.
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Na našich webových stránkách 
www.domakoberice.cz je již také 
zveřejněna Žádost o poskytování 
služby denního stacionáře, kterou si 
můžete v  případě zájmu vytisknout a 
podat ji osobně na výše uvedenou 
adresu nebo zaslat e-mailem na 
adresu: domastacionar@seznam.cz.   
Budete tak zařazeni mezi žadatele o 

službu a my se Vám včas před 
zahájením provozu ozveme s  dalšími 
informacemi.    
V případě jakýchkoliv dotazů se na 
nás neváhejte obrátit ne telefonním 
čísle: 602 124  532 nebo nás přijďte 
osobně  navštívit na současnou 
adresu kanceláře na ulici Hlučínská 
739 v  1. patře na zdravotním 

středisku v  Kobeřicích, a to v  pondělí 
a ve středu v  čase od 8.00 do 12.00 a 
od 14.00 do 16.00 hodin. 
Děkujeme za Váš zájem a těšíme se na 
Vás!

Pracovníci DomA – domácí asistence, z.s.

SPOLKY A ORGANIZACE
S b o r  d o b r o v o l n ý c h 
hasičů Kobeřice 

Po č á te č n í  m ě s í c e  l o ň s ké h o  i 
letošního roku byly ve spolkové 
činnosti jedny z  nejklidnějších, co 
celkově pamatujeme. Ve srovnání s  
loňským rokem jsme již ale mohli 
pořádat výroční valnou hromadu 
sboru, kde jsme hodnotili práci 
a naše činnosti v  posledních 
dvou letech. Bohužel celkově 
ubylo společenských akcí 
organizovaných naším sborem, 
nicméně zdraví náš všech bylo, 
je a bude vždy přednější než 
organizování  hromadné akce v  
době koronavirové. 
Zimní měsíce patří mezi ty, kdy 
dochází k  častější technické 
p ř í p r a v ě  n a š i c h  s t ro j ů  a 
hasičských aut. Trvalá starost 
nejen o hasičské vozy patří mezi 
důležité úkoly hasiče, protože máme 
zájem na tom, aby se vždy k  zásahu 
vyjelo z  Hasičského domu  v  co 
nejkratším čase. Máme i případy, kdy 
si někteří hasiči individuálně zkoušejí 
rychlost převléknutí do zásahového 
obleku. 
Od počátku roku jsme celkově řešili 4 
hlavní zásahy. Jedním z  nich se již 
typicky, na zimní období, stává 
zahoření sazí v  komíně. K  těmto 

zásahům v  posledních letech 
vyjíždíme poměrně často. Z  mého 
osobního pohledu podceňujeme ve 
svém domě čištění komínových 
s o u s t a v  a  p r o v e d e n í  r e v i z í 
spalinových cest. Zatím se tyto 
p ožáry  ob eš ly  b ez  zásadních 
ohrožení na majetku a životech lidí, 
ale je potřeba, abychom vždy před 
zahájením topné sezóny, byli vždy 

technicky připraveni. Je potřeba se 
těmto činnostem více doma věnovat 
a nastavit si kontrolu komínů jako 
pravidelnou standardní práci v  
rámci kalendářního roku.
Jednotka musí a pravidelně vyjíždí na 
kondiční jízdy i do některých terénů 
a ulic,  které jsou pro průjezd 
hasičského vozu mnohdy úzké. 
Potřebujeme si vyzkoušet dojezdové 
cesty pro případné řešení některých 
událostí. Chceme touto cestou opět 

apelovat na občany, aby se snažili své 
osobní automobily pravidelně 
parkovat v garážích a na svých 
pozemcích a pomohli nám ještě více 
zkrátit dojezdové časy k místům 
zásahům.
Z i m n í  m ě s í c e  j s o u  z e j m é n a 
přípravou na novou sezónu pro žáky 
a dorost, kteří mají i tu možnost se 
účastnit na pár závodech, byť ta 

hlavní sezóna přijde až na 
počátku května. Pro ostatní 
družstva přicházejí společné 
tréninky až s  příchodem jara. 
Konečně jsme měli příležitost 
se potkat s  našimi přáteli z  
družební obce Dzierzyslaw, kdy 
jsme si plánovali společné 
akt iv i ty  a  setkání  během 
letošního roku.
A  co  pro  vás  chystáme v  
letošním roce? Máme připraven 
„Super hasičský víkend“ od 1. 

července do 3. července, kdy se 
uskuteční celkem tři soutěže, v  
pátek noční soutěž, v  sobotu soutěž 
veteránů a v  neděli  soutěž v  
p o ž á r n í m  ú t o k u  p r o  c e l ý 
Moravskoslezský kraj .  Většina 
soutěží je tak nahuštěna do letních 
měsíců, protože nikdo přesně neví, 
j a k  b u d e  v y p a d a t  s i t u a c e  s  
koronavirem na podzim. A po 
zkušenostech z  minulých dvou let se 
soutěže raději uskuteční v  kratším 
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čase o prázdninách. Předpokládáme, 
že již dokončíme obnovu staré 
stříkačky z  roku 1936, abychom ji 
m o h l i  p ř e d s ta v i t  f u n k č n í  n a 
veřejnosti na tomto hasičském 
víkendu.

Starosta SDH Kobeřice
Pavel Bernard

Kobeřický slavík Šimon 
Konečný 

Dne 15. února 2022 se konala 
p ě v e c k á  s o u t ě ž  z á k l a d n í c h 

uměleckých škol. Zúčastnilo se ji 52 
dětí z celého okresu Opava. Za ZUŠ 
K r a v a ř e ,  p o b o č k u  K o b e ř i c e , 
reprezentoval pěvecké oddělení žák 
3. třídy Šimon Konečný (ze třídy paní 
učitelky Lydie Hanslíkové). Na klavír 
ho doprovázela paní učitelka Anna 
Tošerová. Šimon zpíval v 1. kategorii, 
kde soutěžilo nejvíce zpěváků ze 
všech kategorií, a vyzpíval si 1. místo. 
Tímto mu všichni blahopřejeme a 
přejeme mnoho dalších úspěchů v 
pěvecké kariéře. 

Informace ZUŠ Kravaře, 
pobočka Kobeřice 
ZuŠ Kravaře, pobočka Kobeřice 
oznamuje, že se v polovině června 
budou konat přijímací talentové 
zkoušky ve hře na klavír, zpěv, kytaru 
a  housle .  Termín ta lentových 
zkoušek bude uveden na webových 

stránkách ZUŠ Kravaře. Kontakt 
737 322 524. 

Sboreček Kopretinky 
V září 2022 začne výuka dětského 
pěveckého sboru KOPRETINKY. Rádi 
mezi sebe přivítáme nové zpěváčky, 
jak holky, tak kluky od 1. do 3. třídy. 
Sboreček vede paní učitelka L. 
Hanslíková a na klavír doprovází paní 
učitelka A. Tošerová. Vystupujeme na 
různých kulturních akcích jako Den 
matek, Vánoce a Velikonoce na 
zámku v Kravařích. Poslední dobou 
n á m  t o  c o v i d o v á  p a n d e m i e 
nedovolila. Doufáme, že se situace 
zlepší a my budeme moci opět 
koncertovat. 

p. uč. Lydie Hanslíková, vedoucí 
pobočky

Brigáda zahrádkářů
Slezský svaz zahrádkářů z  Kobeřic uspořádal 
první jarní brigádu na cestě ke Střednímu dvoru – 
„švestková alej“. 
V  rámci brigády vyčistili také příkopy až ke 
Střednímu dvoru, i když už nepatří obci. Přírodě je 
totiž jedno, kdo je vlastníkem a starat bychom se o 
ni měli s  úctou všude stejně.
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SPORT

K r a j s k á  z i m n í  l i g a 
2021/2022 mladší a starší 
přípravka
Začátkem loňského listopadu pro 
naše přípravky začala krajská zimní 
liga, kterou pořádá okresní fotbalový 
svaz Frýdek-Místek. Jedná se o 
několik halových turnajů během 
zimní pauzy. 

V  kategorii mladší přípravka, hráči 
narození  2013 a  mladší ,  bylo 
přihlášeno celkem 31 mužstev z  
Moravskoslezského kraje. Naše dvě 
m u ž s t v a  K o b e ř i c e  „ m o d ř í “  a 
Kobeřice „žlutí“ se umístili v půlce 
tabulky. Kobeřice „modří“ obsadili 
13. místo, Kobeřice „žlutí“ obsadili 
16. místo. 
V  kategorii starší přípravka, hráči 
narození  2011 a  mladší ,  bylo 
přihlášeno celkem 42 mužstev z  
Moravskoslezského kraje. Naše 

mužstvo starší přípravky se umístilo 
na 19. místě.
Velké poděkování patří hráčům a 
hráčkám, jejich rodičům, kteří je 
obětavě doprovázejí a fandí, ale taky 
TJ Sokolu Kobeřice, který nám 
umožňuje zúčastnit se různých 
soutěží a turnajů.

Za tým trenérů 

Schlischka Petr
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Milí příznivci sportu, zábavy i skvělé hudby,
jsme velice rádi, že se situace kolem koronaviru stabilizovala a my vás můžeme letos 

pozvat na Sportovní slavnost, kterou po dvouleté odmlce uspořádáme na půdě TJ Sokol 
Kobeřice.

Termín konání slavnos� je letos později, než jsme zvyklí, a to 22. - 24. 7. 2022. 
Program se pro vás snažíme nachystat pestrý, proto pevně věříme, že si uděláte čas a přijdete 

se po dlouhé době pobavit, zatančit a dát si něco dobrého jak k  jídlu, tak k  pi�. O bližším 
programu slavnos� vás budeme informovat.

Těšíme se na setkání s  vámi.

Mgr. Marie Buchtová
kulturní referent TJ Sokol Kobeřice

Kobeřice byly opět plné 
běhu
V neděli 13. března se uskutečnil 41. 
ročník veřejného závodu pod 
n á z v e m  K o b e ř i c k á  d v a c í t k a .  
Slunečné, docela jarní počasí , 
přilákalo na start celkem 135 běžců.
Na naše nejmenší běžce čekali tratě 
na 50 m, 650 m a 1300 m. Dospělí 
závodnici si mohli porovnat své 
běžecké síly na tratích 20 km, 10 km a 
6 km. Hlavního závodu na 20 km se 
zúčastnilo celkem 69 běžců z  toho 
59 mužů a 10 žen. 
Celkovým vítězem se stal Roberto 
Dimicoli z  Raciborze s  časem 
1:09:39. Ženskou kategorii opět 
ovládla Pastorová Petra z MK Seitle 
Ostrava časem  1:16:59. 
I v  letošním ročníku Kobeřické 
dvacítky byli na startovní čáře běžci z  
naší obce. Jmenovitě se hlavního 
závodu se zúčastnili: Vitásek Tomáš, 
Jašek Roman, Kašný Petr a Vybíralová 
Marie. Desetikilometrové trasy se 
zúčastnili: Moravec Miroslav a Kubná 
Eliška. A šestikilometrovou trať 
absolvovali: Stuchlík Petr, který se 
stal vítězem této tratě s  časem 25:19. 
Dále Urbiš Jan, Kretková Michaela, 
Laburdová Marie a Stuchlíková Klára.
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NÁVRAT DO MINULOSTI NAŠÍ OBCE

Válečné vdovy
   Vdova je žena bez manžela. Vdova 
je jen půl člověka. Válečná vdova 
ztratila manžela a otce svých dětí ve 
válce. Během I. a II. světové války 
zůstalo ve válečných bitvách celkem 
212 kobeřických mužů. Někteří 
padli a jiní zůstali nezvěstní. Mnozí 
muži byli příliš mladí, aby po sobě 
zanechali ženu a děti, byli však mezi 
nimi i otcové od rodin. Kolik bylo v  
Kobeřicích celkem válečných vdov? 
To se nepodařilo zjistit, ale pro 
představu o tom, jak žily, postačí 
několik příběhů.
Podle své povahy zápasily s  osudem s  
odvahou, zaujetím, nezdolnou 
energií, ale také s  odevzdaností a 
pasivitou. Některé si založily novou 
rodinu, ale většina zůstala s  dětmi 
sama. Jistě se našlo mezi sousedy a 
příbuznými dost pomocných rukou, 
aby ulehčily život vdov a sirotků. 
Většinou nepobíraly žádný důchod a 
bony z  Německa jim rozhodně 
nemohly nahradit bolestnou ztrátu 
živitele rodiny. Každá vdova musela 
žít svůj život sama.

Příběh 1.   „Stala se vůle Tvá.“
    Hedvika Navrathová, rozená 
Boczková se narodila v  roce 1918 v  
rodině se šesti dětmi, třemi chlapci a 
třemi dívkami. Vyučila se vyšívačkou 
u paní Lamlové ve Štěpánkovicích a 
jehlou a bavlnkou se živila po celý 
život. V  době krize, ve 30.letech 
dvacátého století, vyjela asi dvakrát 
jako mnohá jiná mládež z  Kobeřic na 
sezonní práce do Německa a tam si 
vydělala na své věno. Vdala se v  roce 
1941  za  b o lat ického  zedníka 
Augustina Navratha (1914-1945). 
Narodily se jim dvě dcerky, Marie 
(1943) a Helenka (1944-1945). Od 
května 1945 již o svém muži neměla 
paní Hedvika žádné zprávy a zůstal 
navždy nezvěstný. Ve válce ztratila 
Hedvika nejen svého muže, ale také 
své dva bratry a švagra. K  dovršení 
jejího zoufalství zemřela v  prvním 
roce svého života také dcerka 
Helenka. Naštěstí nezůstala úplně 
sama, neboť stále žila se svými rodiči 
Marií a Františkem Boczkovými, i 
když i jejich život byl samá zkouška. 
Nejdříve museli prodat rozestavěný 

rodinný dům, když 
n e m o h l i  s p l á c e t 
p ů j č k u .  P o t é  s e 
stěhovali po vesnici a 
bydleli  celkem na 
d e s e t i  r ů z n ý c h 
místech u sedláků, ale 
t a k é  v   m a l é m 
„slaměném“ domku v  
Šíleném bez vody a 
elektřiny. Bydlení u 
sedláků se platilo 
p ra c í  n a  p o l i ,  v e 
chlévě a na mlatě. 

Měli také najaté malé políčko a kozy, 
husy, slepice. Kromě toho Hedvika 
vyšívala, později pracovala jako 
domácí dělnice pro Slezskou tvorbu v  

Opavě. Od skončení války trpěla 
depresemi, odmítla několik nabídek 
ke sňatku a zůstala sama s  rodiči a 
dcerou Marií. V  rodině své dcery 
Marie žila až do  své smrti v  roce 
2005.
Děkuji Marii Kučejové za fotogra�e a 
povídání o mamince.

Příběh 2.    „Jen ve zpěvu najdu 
útěchu.“
     Mar ie  Ohřá lová ,  rozená 
Hanzlíková (1911 – 2009), se narodila 
jako čtvrtá z  šesti dětí pekaře 
Františka Hanzlíka a jeho ženy 
Barbory, rozené Latkové. U paní 
Kláskové v  Kravařích se vyučila 
švadlenou a poté sama šila na 
zakázku a učila šít děvčata z  Kobeřic. 
Po předčasné smrti své maminky v  
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roce 1932 se starala o domácnost 
svého otce. Po mamince zdědila 
drobnou štíhlou postavu a veselou 
povahu, po svém otci hudební nadání 
a krásný  hlas. Od mládí ráda zpívala a 
v  tomto hudebním prostředí si našla 
svou životní lásku, muzikanta 
Maxmiliána Ohřála rodem z  Bělé. 
Pracoval jako kolář na Novém Dvoře 
u Kravař. Marie se vdala v  roce 1939 a 
z  manželství se narodily dvě děti. 
Dcera Eliška (1940) a syn Maxmilián 
(1944–2017). Syn se narodil v  
prosinci a jeho otec jej už nespatřil, 
jen se o jeho narození dověděl z  
dopisu. Pro své zranění pobýval od 
listopadu 1944 v  lazaretu v  Görlitz. 
Při bombardování Drážďan (v únoru 
1945) byl lazaret zničen a většina 
raněných byla zabita. Maxmilián byl 
od té doby nezvěstný a rodina se o 
jeho skutečném osudu dověděla až 
po šedesáti pěti letech a poté mohla 
konečně navštívit jeho hrob v  
Görlitz.
     Válečné události prožila mladá 
matka se dvěma dětmi v  Kobeřicích 
spolu se sestrami Annou a Viktorií. 
Při náletech se ukrývali ve sklepech, 
vařilo se ze zeleniny a občas se našel 
kousek kosti na polévku. Trochu 
mléka pro děti poskytla koza. Po 
válce se vrátil dědic pekárny bratr 
Josef a v  rodném domečku již nebylo 
místo pro všechny sourozence. Marie 

se rozhodla, že si upraví starou 
zděnou stodolu za vesnicí, kterou 
dostala věnem spolu s  políčkem, a 
postaví si na jejím místě rodinný 
domek. Se stavbou jí pomáhal strýc 
Karel, staří sousedé a bratr Leo. Jejich 
pomoc byla nezištná a pracovali jen 
za jídlo. Již počátkem roku 1949 se 
stěhovala do svého nového domku. 
Marie se sestrou Viktorií si také 
zařídila malé hospodářství s  kozami, 
prasátkem, husami a slepicemi. 
     Manžel byl nezvěstný, 
dlouho na něj čekala a nepřestala 
doufat v  jeho návrat. Její veselá 
povaha jí nedovolila propadat skepsi. 
Na živobytí  si  vydělávala jako 
švadlena, ale pracovala také v  jiných 
profesích. Tak například v  době 
existence hlubinné těžby sádrovce v  
letech 1953 až 1958 obsluhovala 
vrátek na dopravu materiálu v  dole 
František. Pracovala v  třísměnném 
provoze a  stř ídala  se  s   paní 
Holešovou a svou sestrou 
A n n o u .  Z a č á t k e m 
šedesátých let pracovala 
jako dělnice v  Lisovnách 
nových hmot v  Chuchelné. 
V  domácnosti a hlavně v  
malém hospodářství jí 
pomáhala sestra Viktorka, 
se kterou žila ve společné 
domácnosti.  Od svého 
mládí Marie zpívala v  

ko s t e l n í m  s b o r u  ( v i z  f o t o  z  
kostelního kůru, Marie druhá zleva). 
Byla odvážná, veselá a společenská. 
Dožila se věku 97 let v  rodině své 
dcery Elišky Librové.  

 Marie Kubánková 

OSTATNÍ
S i t u a c e  n a  U k ra j i n ě 
pohledem odbornice
Válka na Ukrajině otřásla světem. 
Málokdo očekával, že Rusko naruší 
ukrajinskou státní suverenitu a 
rozpoutá kon�ikt, který bude stát 
životy desítek tisíc vojáků i civilistů. 
Souběžně s  reálnou válkou ovšem 

paralelně probíhá také informační 
válka v  kybernetickém prostoru. 
Množí se nejrůznější dezinformace, 
j e j i chž  c í lem je  rozdělování 
společnosti  a  zpochybňování 
evidentních faktů. Proto jsme 
oslovili přední expertku na danou 
p r o b l e m a t i k u  D a n i e l u 
Kolenovskou, která je vedoucí 

K a t e d r y  r u s k ý c h  a 
v ý c h o d o e v ro p s k ý c h  s t u d i í  z  
Fakulty sociálních věd Univerzit 
Karlovy.

Před vypuknutím první světové 
války sahaly hranice ruského 
impéria až ke Katovicím. Když se 
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pak rozpadly velké středoevropské 
říše, nahradily je národní státy. Na 
východě však podobné snahy 
ztroskotaly a místo toho vznikl 
Sovětský svaz. Existovala tehdy 
šance, aby se mladé republiky na 
východě udržely při životě?
Běloruská a ukrajinská nezávislost 
byly vyhlášeny v  reakci na několik 
u d á l o s t í .  J e d n a k  š l o  o  k ra c h 
válečného úsilí ruského impéria, v  
jehož důsledku byl nucen v  únoru 
1 9 1 7  o d s t o u p i t  c a r.  D r u h o u 
podstatnou rovinou je bolševický 
listopadový puč v  Petrohradě a 
související deklarace práv národů na 
nezávislost (tzv. dekret o míru), 
rychlý postup německých vojsk na 
východ a podpis tzv. Brestlitevského 
míru v  březnu 1918 bolševiky. 
Z a v á z a l i  s e  v   n ě m  u m o ž n i t 
nezávislost Ukrajiny a také Gruzie. 
Pod německou ochranou byla tehdy 
t a k é  v y h l á š e n a  n e z á v i s l o s t 
Běloruska, svou roli sehrála i při 
deklaraci litevské nezávislosti. 
Porážka Němců v  první světové válce 
na podzim 1918 a rozpoutání 
občanské války tzv. Rudými však 
těmto státům neposkytlo dostatek 
času k  rozvoji moderní státnosti. S  
postupem bolševiků vznikaly na 
ú t r ž c í c h  n á r o d n í c h  ú z e m í 
prosovětské vlády a ty pak konkrétně 
v  případě Bělorusů a Ukrajinců stály 
t a k é  z a  v s t u p e m  t ě c h t o 
prosovětských útvarů do SSSR v  roce 
1922. Zbylá území, nárokovaná 
Bělorusy a Ukrajinci, ale i Litevci 
kontrolovalo po meziválečné období 
Polsko – a to až do realizace paktu 
Molotov Ribbentrop, kdy tato území 
obsadil Sovětský svaz. Sovětsko-
polská hranice, respektive hranice 
mezi SSSR a pobaltskými státy byla 
poslední, kterou byly ochotny uznat 
vítězové první světové války. Svou 
roli v  tom sehrál i fakt, že národní 

identita obyvatel z  oblastí dále na 
východ nebyla ostře vyhraněná, 
protože od devatenáctého století tu 
probíhaly ostré rusi�kační kampaně, 
města kontrolovali Rusové, Poláci a 
židé a národní obrození tak mělo k  
dispozici pouze rolnický venkov.

P ro č  V l a d i m í r  P u t i n  o d p í rá 
Ukrajině právo na vlastní státnost a 
Ukrajincům právo na vlastní 
národnost?
Tento názor patří k  tradici ruského 
uvažování 19. století, a dále se štěpí 
na ty, kdo neruské východní Slovany 
označují za popolštěné Rusy a ty, kdo 
mluví  o větvích (maloruské a 
běloruské), které vyrůstají z  jednoho 
velkoruského kmene a bez něj 
nemohou žít. Odpíráním důležitosti 
K y j e v a  s i  z á r o v e ň  M o s k v a 
přivlastňuje pravoslaví, ač to byla 
právě Kyjevská Rus, odkud byl 
Východ od 10. století křtěn. A 
konečně popření hluboké tradice 
ukraj inské státnosti  znamená 
popření  z   dnešního pohledu 
liberálních bojarských tradic (volbu 
panovníka, společný výkon moci 
atd.) a jejich významu pro Rusko. 
Samostatná Ukrajina, jak Putin 
opakuje, není z  jeho pohledu možná, 
protože už jen ona ohrožuje údajně 
Rusko. 

Ruská agrese bývá přirovnávána k  
r o z p í n a v o s t i  h i t l e r o v s ké h o 
Německa před druhou světovou 
válku, zejména k  situaci v  roce 
1938. Je tohle přirovnání na místě?
Je přirozené, že hledáme historická 
podobenství, abychom lépe odhadli, 
co očekávat. Srovnání s  anšlusem 
bylo používáno už v  roce 2014 po 
obsazení Krymu a to dokonce i 
ruskými historiky a na základě toho 
jsme měli očekávat rychlý začátek 
války. To se stalo až nyní, a navíc poté, 
c o  s i  R u s ko  v e  s p o l u p r á c i  s  
diktátorem Lukašenkem podrobilo i 

Bělorusko. Tento dříve neutrální stát, 
který se chlubil klidem a mírem – byť 
pod autoritativní vládou a za jí 
omezeného politického života – je 
nyní pokryt ruskými vojenskými 
základnami a z  jeho území se vede 
válka. Srovnání s  anšlusem tu tedy 
p o k u l h á v á ,  v i d í m e  m n o h e m 
masivnější agresi promýšlenou 
dlouhá léta, kvůli které civilní 
obyvatelstvo trpí – a nespolupracuje 
s  okupantem.

Vladimír Putin sní o rozšíření 
Ruské federace do velikosti a 
významu Sovětského svazu, má 
pocit, že Západ Rusko ohrožuje a že 
mu nevěnuje takovou pozornost a 
respekt, jaký by si přál. Neumím se 
ale ubránit pocitu, že rozpoutáním 
války docílil přesně opačného 
efektu. Ruská ekonomika se řítí do 
propasti ,  neutrální  státy  na 
ruských hranicích zvažují vstup do 
NATO a téměř celý svět dává najevo 
své pohrdání. Pokud by měly platit 
konspirační teorie, tak to vypadá, 
že největší americký agent je právě 
Putin.
R u s k o  u ž  m á  z k u š e n o s t  z  
mezinárodní  izolace z  dob SSSR. Má 
zkušenost i z  drastické kontroly 
společenské nespokojenosti uvnitř. 
Nejprve z  let 1917-1920. Potom v  
roce 1927 Stalin cíleně vyvolal 
válečnou paniku, aby společnost 
vnitřně mobilizoval a donutil k  
radikální modernizaci (kolektivizace 
z a p l a t i l a  r o z m a c h  t ě ž k é h o 
průmyslu) .  Put in  svou agres í 
nedosáhne jen mezinárodní izolace, 
ale především mimořádně tuhého 
vnitřního režimu – ať už válka na 
Ukrajině dopadne jakkoliv. A zřejmě 
se rozhodl, že právě tento stav ruské 
společnosti bude vyhovovat jeho 
m o c e n s k ý m  a  e ko n o m i c k ý m 
potřebám. Při vědomí vysokého 
jaderného potenciálu Ruska, je třeba 
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p o ci ty  ohrožení  b ez jadernou 
Ukrajinou, kam mnozí Rusové navíc 
ještě v  létě jezdili trávit dovolenou, 
odmítnout jako nesmysl.

Zatímco Ukrajina si začala dláždit 
cestu ke svobodě a demokracii, v  
Bělorusku stále vládne diktátor. 
Jakou podporu má u Bělorusů 
tamější režim?
Lukašenko dlouho těžil z  toho, že 
Bělorusko prezentoval jako klidný 
o s t r o v  u p r o s t ř e d  b o u ř í c í h o 
terorismu, válek, hospodářského 
nedostatku. V  tomto rámci se v  
p o s l e d n í  d e k á d ě  B ě l o r u s o v é 
pohybovali v  jakési normalizační 
realitě, zdálo se, že stát podporuje i 
b ě l o r u s k ý  j a z y k ,  k te r ý  d ř í v e 
potlačoval. Lukašenko se také zavázal 
dodržovat lidská práva. To vše se 
návratem k  brutalitě po jeho 
n e ú s p ě š n é  p r e z i d e n t s k é 
kandidatuře změnilo, hlavní město 

Minsk zahltil nejprve dovezenými 
uprchlíky z  Blízkého východu, 
pořádal  manévry na polských 
hranicích, velel únosu civilního 
letadla. A nakonec Bělorusy zatáhl do 
války. Myslím, že to mu běžní 
Bělorusové nemohou odpustit. Jenže 
nemohou mnoho dělat, jejich území 
je obsazeno ruskou armádou, která 
diktátora plně podporuje a hranice 
mají už dlouho otevřené jen do 
Ruska.

Jsme součástí informační války. 
K t e r é  s o u č a s n é  m ý t y  a 
dezinformace jsou podle Vás 
nejnebezpečnější?
Mýtů je mnoho a vztahují se k  
různým tématům. Osobně považuji 
za nejnebezpečnější, když lidé 
slyšené přejímají jako hotovou věc, 
nesnaží se nalézt jiné hlasy. Osobně 
třeba současnou válku sleduji z  
českých, anglických, ruských a 

ukrajinských informačních zdrojů a 
názor si dělám na základě toho, co je 
reálně potvrzeno, ne na základě toho, 
že někdo pronese řeč nebo ukáže 
fotku. Mám-li být konkrétní, když 
ruský ministr zahraničí Lavrov tvrdí, 
že na Ukrajině vládnou nacisté – dám 
spíše na to, že prezidentem Ukrajiny 
je prokazatelně Žid a nikdo z  
Ukrajinců na tisících záběrech 
uprchlíků není označen ničím 
podobným nacistické symbolice. 
Když Putin tvrdí, že Rusko zasahuje 
na záchranu Rusů na Ukrajině, dívám 
se, jak hlasují lidé nohama. V  Rusku 
je dnes něco přes 50 tisíc uprchlíků z  
Ukrajiny, zbytek ze 40 milionů 
obyvatel se schovává uvnitř země, 
nechce ji opustit, a přes dva miliony 
uteklo na Západ.

 Připravil Jiří Neminář

Mgr. Daniela Kolenovská, PhD.
Je historička, vede Katedru ruských a 
východoevropských studií Institutu 
mezinárodních studií FSV UK. 
Badatelsky se zaměřuje na moderní 
ruské dějiny, zejména na jejich 
sovětské období a kontinuity ruské 
zahraniční a historické politiky. V 
t o m t o  k o n t e x t u   s e  z a b ý v á 

československo-sovětskými vztahy,  
rolí československé politiky vůči 
g l o b á l n í m u  j i h u  v  s o v ě t s k é 
mezinárodní strategii v druhé 
polovině 20. století a  antisovětským 
b ě l o r u s k ý m  e x i l e m  v 
Československu. Publikovala rovněž 
o stalinismu a reakci evropských 
levicových intelektuálů na něj.
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